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KJØP AV NYTT 
HYBELHUS
UTROPIA: Kurt Haugli

Samskipnaden vil i løpet av våren overta et hybelbygg i 
Forhåpningen 6. Dette ligger midt oppe på øya omtrent 
midtveis mellom Prestyann og Storskogåsen. Hybelbygget 
har tidligere tilhørt HÅKO og det ble også da brukt til sam
me formål.

I løpet av sommeren vil bygget bli pusset opp. Det skal både 
males og legges strie på veggene. Det blir 20 hybler på Forhåp
ningen som vil ha varierende størrelse, fra 15 til 25 kvadratmeter. 
Hyblene blir altså noe større enn hva som er vanlig ved de andre 
studenthjemmene, men så er det også inkludert en liten kjøk- 
kenkrok på hver hybelenhet. 12 - 15 av hyblene er unik i Sam- 
skipnadssammenheng i det de har balkong hvor en kan sitte å 
pynte på brunfargen i desembersola. De første leieboerne kan 
flytte inn allerede til høsten.

Det er et lite problem med denne nyinvesteringen til Sam
skipnaden. De får ikke statsstøtte før i 1987. Dette skal kom
penseres gjennom et avdragsfritt lån. Leieboerne må i tida fram 
til 87 ut med renteutgiftene pluss driftsutgiftene. Gjennomsnittlig 
leie vil ligge på ca. 1.100 kroner, varierende ut i fra størrelsen på 
hybelen.

Det ville kanskje være en idé at en for framtida kjøpte opp 
mindre enheter og leide disse ut til studenter. En ville komme 
bort fra student-gettoene. Dette er tanker som også støttes av de
ler av SU og Samskipnadsstyret. Men akk, hva hjelper det. Nå 
skal det altså stables enda en etasje på toppen av Prestvannblok- 
kene.

Stud.representantene i 
samskipnadsstyret, ført 
HAM og SR bak lyset ?

Brudd på info.- 
p likte n, info. siling, 
hemmeligholdelse og 
taushetsplikt, er ord 
som i den senere tid 
har blitt brukt mot 
stud, representantene 
i samskipnadsstyret, 
etter at SU-sekretæ
ren har blitt valgt til 
formann i Samskip
naden.
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LEIAR
Studentenes 
representanter

Debattdag
28. februar

Student- 
politisk 
heisatur

Arrangørar for debattdagen 28. februar frå venstre: Kari Hesselberg 
(ISV), Trond Trosterud (ISL) og Øystein Johannesen (ISL).

Studentenes representanter i Samskipnadsty- 
ret har forsømt sin informasjonsplikt overfor stu
dentmassen. Dette har skjedd i forbindelse med 
at Tor Ødegård, sekretær i Studentutvalget, og 
representant i Samskipnadstyret, ble valgt til for
mann for Studentsamskipnaden.

Vi mener representantene har opptrådt utrolig 
klønente, i en så viktig sak er skikkelig informa
sjon til studenten en selvfølge. At kommunika
sjonslinjene mellom tillitsvalgte og studenter kan 
svikte forstår vi, men det unnskylder ikke repre
sentantenes opptreden i denne saka.

Unibok og 
Universitetet

Utropia-redaksjonen be
klager at uttrykket «heisatur» 
ble brukt i omtalen av Skibotn- 
seminaret i siste nummer av 
Utropia. Me har ingen grunnar 
til å tru at det kommande stu- 
dentpolitiske seminaret i Ski
botn er lagt opp som fylleka- 
las. Me har heller ingen grunn 
til å tru at det førre Skibotn- 
seminaret utarta på nokon må
te.

Journalisten meinte berre å 
understreke det sosiale aspek
tet ved det studentpolitiske 
helgeseminaret SU arrangerer. 
Dessverre var nok ikkje orda 
som blei brukt heilt velvalgte. 
Ein i utgangspunktet positiv 
omtale blei tolka som negativ, 
og det var jo ikkje meininga.

Det nye 
leieboer- 
utvalget

ber Breivika-folket om å ta 
kontakt dersom det skulle væ
re noe. Her har vi de tillits
valgte:

Anne Marie Stenberg, D-14
Morten Hagen, J-22
Ivar Handeland, J-14
Heidi Lysfjord, L-2
Ivar og Heidi er nye i job

ben. De to andre er veteraner 
fra i høst.

UTROPIA: Bjørn Brox

Helse 
fondet 
- Nye 
regler

Fra 1. januar -85 er reglene 
for Helsefondet endret.

Flere kan nå få støtte fra fon
det.

Mens «egenandelene» tid
ligere var ganske høge (kr. 
500), er de nå kr. 300, med 
unntak av medisiner/polikli- 
nisk behandling (200) og tann
behandling (500).

Det har skjedd en opp
myking i reglene for støtte til 
tannbehandling. Tidligere blei 
det stort sett gitt støtte bare til 
behandling som ikke var vanlig 
konserverende. Nå er det åp
net for hjelp til all slags be
handling som er kostbar og 
omfattende. Det vil si at til 
vanlig vedlikehold vil du kun
ne få støtte, hvis utgiftene er 
store. Hver søknad blir indivi
duelt vurdert og bidrag i form 
av heil eller delvis dekning kan 
eventuelt fås ut over kr. 500.

Gledelig er det at styret i 
Samskipnaden i år, i forhold til 
-84, har fordoblet bevilgninga 
til Helsefondet. Beløpet er for 
1985 på kr. 40.000.

Reglene for fondet skal være 
slått opp på oppslagstavlene på 
instituttene og boligene. For 
øvrig finnes de på baksida av 
søkandsskjemaet, som fås hos 
meg på kontoret inne i byen el
ler på IMR, samt i studieav
delinga i Austad-bygget.

Eventuelle spørsmål om 
hjelp fra Helsefondet kan ret
tes til Sosialsekretæren.
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Sosialsekretær
Ta kontakt hvis du trenger råd og veiledning ved person
lige og sosiale vanskeligheter eller studieproblemer som ik
ke er faglige.
Du kan også be om informasjon av forskjellig art og få vite 
hvor du kan henvende deg i helse- og sosiale spørsmål og 
juridiske saker.
Sosialsekretær Ann Torunn Olsen, Roald Amundsens pl. 1 
(Berg-bygget) kl. 09.00-15.00.
Tlf. 81 012. IMR, Breivika, C-109, kantineinngangen, 
torsdager 11.00-15.30.

Er Unibok en så dårlig bokhandel for studen
tene som mange vil ha det til?

Den reportasjen som UTROPIA har om Uni
bok i dette nummeret tyder ikke på det.

Det er ikke bare Unibok sin skyld når pensum
bøker mangler. Etter hva vi kan skjønne er rot 
og sommel på instituttene en av grunnene til at 
studenter av og til står uten lærebøker ved se
mesterstart.

Det er en stor plage for studentene når lære
bøker ikke er å få tak i. Det er derfor svært viktig 
at det blir gjort noe for å bedre samarbeidet mel
lom Unibok og instituttene.

Et bidrag til bedre forhold er kanskje den 
ordninga IMR har i dag. Der er det en person 
som har ansvaret for å bestille bøker for hele in
stituttet.

Andre institutt må vurdere om ikke en sen
tralisert bokbestilling er noe de også kan gå inn 
på.

Det er heller ingenting i veien for at Universi
tetet sentralt gjør noe for å hjelpe studentene i 
denne saken.

Ein arrangementskomite der 
studentar og lærarar er med driv 
no og førebur ein «fagpolitisk de- 
batt-dag» på Universitetet 28. fe
bruar. Temaet er «kor går Univer
sitetet i Tromsø?». Arrangørane 
satser på at studentar og lærarar 
på alle institutta bruker denne da
gen til å diskutera sitt institutt og 
universitetet si faglige utvikling.

Det er Kari Hesselberg frå 
kommiteen som førebur dagen 
som sier dette til Utropia. - Det 
viktige med denne dagen er å rei
sa ein debatt om kva målsettingar 
Universitetet i Tromsø skal ha. 
Det er på tide me tar ein grundig 
debatt om dette emnet.

- Er det på bakgrunn av 
Øyenutvalet si innstilling at SU og 
NSU har tattt initiativet til denne 
debatt-dagen? - Ja, det er det vel 
rett å seia. Men Øyenutvalet er 
ikkje einaste grunnen til denne 
dagen. Spørsmålet om Universite
tet si faglege utvikling er viktig 
uansett.

- Kva er etter di meining det 
viktigaste spørsmålet å drøfta?

- Eg synest det viktigaste er for
holdet mellom kvalitet og kvan
titet i fagtilbudet. I dag opprettes 
stadig fleire grunnfag. Ein søker 
auka student tal for alle pengane. 
Det er ei fare for at dette går ut 
over det faglege nivået ved Uni
versitetet.

- Kva skal skje den 28. februar?
- Me tenker oss eit todelt pro

gram. Kvart institutt skal organi-

sera ein debatt på instituttet på 
formiddagen. I samarbeid med 
Universitetsstyret ber me Institut
ta om å arrangera instituttforsam- 
ling der alle studentar og tilsette 
kan møte. Etter lunsj vil me ar
rangera eit møte for alle studentar 
og tilsette ved Universitetet på 
ISV/ISL. På dette møtet vil Øyen
utvalet si innstilling og studentane 
si motmelding stå sentralt.

- De har bedt Universitetsstyret 
om undervisningsfri på denne de
batt-dagen?

- Ja, me har bedt om at lærara
ne blir fritatt for undervisings- 
pliktene sine denne dagen. Både 
lærarar og studentar kan då sam
last for å diskutera Universitetet si 
utvikling. Me håper at mange stu
dentar tar del i dei arrangtementa 
som blir den 28. februar.
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Unibok har no fått inn lærebøker til D-100. Kom og kjøp, sier An
tonsen, som helst ikkje vil brenne inne med dei for seint bestilte 
bøkene.

Antonsen lei av å være skyteskive:

UNIBOK 
FUNGERER 
GODT!
UTROPIA: Bjørn Brox

- Når me får inn bestillingar på pen
sumlitteratur, så går bestillinga videre frå 
oss samme dag, eller dagen etter. Det er 
sjefen på Unibok, Svein Olav Aronsen 
som forklarer for UTROPIA korleis bok
handelen fungerer.
- Viss bestillingane går 

samme dagen frå Unibok, 
korleis kan det då ha seg at 
det mangler pensumbøker 
ved semesterstart?

- Det kan for eksempel ve
va av di bestillinga kjem inn 
for seint. Det er voldsomt 
lange leveringstider på bø
ker. Me må bestilla ein stor 
del av pensumbøkene frå ut
landet. Frå Gøteborg til Oslo 
er det tre veker leveringstid! 
Det tar minst to månader å få 
bøker frå forlag i Amerika.

- Men kan ikkje Unibok få 
dei bøkene Universitetet 
treng frå dei andre Universi- 
tetsbokhandelane i landet? 
Det tar berre nokre få dager?

- Det er ein heilt uaktuell 
praksis å få bøker frå dei an
dre universitetsbokhandela- 
ne. Dei andre har ikkje meir 
bøker enn dei treng sjølve. 
Dei vil ikkje senda frå seg 
bøkene sine utanom i nøds
fall. Me er gode kolleger, så 
me får bøker i ei knipe. I år 
fekk me bøker til D-100 frå 
Oslo. Men det var under 
heilt spesielle omstende, og 
fordi det tilfeldigvis var bø
ker til overs i Oslo. Universi- 
tetsbokhandelane er helt 
sjølvstendige forretninger.

- Kva gjør Unibok for at 
pensumbøkene skal ligga fø
re i rett tid?

- Kvart semester sender 
me ut beskjed til institutta 
om tidsfristene for å bestilla 
bøker til neste semester. No i 
haust sendte me ut frister og 
bestillingslister i oktober. Al
lereie så tidleg byrjer det å 
hasta med bestillingar til 
Amerika.

ROT PÅ INSTITUTTA
Studentar skylder ofte på

Unibok når dei ikkje får tak i 
pensumbøkene sine. Kanskje 
dei i større grad burde gå læ
rarane sine etter i sømmane? 
I fylgje Antonsen er det lite 
system på bokbestillinga 
rundt om på institutta.

- For det fyrste er det 
mange fag som kjem alt for 
seint til oss med bestilling av 
bøker til neste semester. No i 
haust fekk me mange bestil- 
linger like oppunder jul. For 
svært mange bøker er det alt 
for seint, sjølv om me sender 
bestillinga vidare same dag. 
For det andre er det ikkje 
lagt til rette for eit godt sam
arbeid mellom Unibok og 
institutta over alt. Me veit 
ikkje alltid kven som har an
svar for å bestilla bøker på 
institutta. Institutta burde ha 
ein person som tok seg av 
den saken.

Men få no for all del med 
at det ikkje er galt over alt. 
Me har eit godt samarbeid 
med mange fag og institutt.

LEI AV Å VERA 
SKYTESKIVE

- På Unibok er me skuffa 
over samarbeidsforholda 
med Universitetet. Me får al
le slags skuldingar. Det er ei 
enorm belastning for betje
ninga, seier Anontsen.

- No vil eg ikkje påstå at 
me har større problem enn 
dei andre universitetsbok- 
handelane. Det er like ille 
andre stader. Allikevel er det 
skuffande ut i frå dei for
ventningane me hadde då me 
starta opp her i 1970. Univer
sitetet i Tromsø var mindre, 
og me trudde det skulle bli 
meir oversiktlig og greitt her 
oppe. Men det har det ikkje 
blitt.

UTROPIA: Bjørn Brox
- Korleis skjedde bokbestillinga 

ved IMR i haust, Grammeltvedt?
- Eg sendte eit skriv til alle fa- 

gansvarlege lærarar i november 
der eg bad om å få ført på ei liste 
kva bøker faga trong i vårseme
steret. I løpet av eit par veker og 
med ein del purring hadde eg li
stene inne. Eg sendte dei deretter 
til Unibok omlag 1. desember.

- Allikevel sto studentane på 
D-100 utan lærebøker ved seme
sterstart?

- Det stemmer. Bestillinga kom 
nok litt for seint inn til Unibok. I 
dette tilfellet har imidlertid også 
Unibok litt skuld. Dei plar senda 
oss ei liste over bestillingsfristene. 
Det gjorde dei ikkje i haust.

NB! Bøkene er no å få på UNI
BOK!

- Kvar skal studentane venda 
seg dersom dei ikkje får tak i pen
sumlitteraturen?

- Dei bør venda seg til faglæra
ren sin, svarer Reinert Gram
meltvedt. Men han verker så hyg
geleg at de kan sikkert gå til han 
og-

Den gode fe på IMR, Reinert 
Grammeltvedt. Han sørger for at 
studentene skal få dei bøkene dei 
treng.

Det er eit spørsmål om ikkje intern sommel og manglande an
svarsforhold på instutta er ein av årsakane til at pensumbøker ute
blir. På IMR har dei tatt konsekvensen av dette. Alle bestillingar frå 
IMR går via førstekonsulent Reinert Grammeltvedt i institutt-ad- 
ministrasjonen.

Enkel bokbestilling fra IMR:

- EG HAR ANSVARET

Studentar uten bøker
Det er ei stor plage for studentar ved Universitetet å opplev a at 

pensumbøker mangler på Unibok når me kjem og skal kjøpa dei. 
Kor mange studentar som går tomhendte heim frå Unibok kvart se
mester er ikkje godt å seia. Skal ein dømma etter kor mykje det blir 
prata om pensummangelen, så er det ganske mange. UTROPIA har 
kikka litt på grunnane til denne plagsomme situasjonen.

- Kvar er pensumbøkene
Storfaget på ISV og D-100 var to av dei faga som dette semesteret 

ikkje fann dei pensumbøkene dei trong på Unibok. På ISV blei eit 
20-tals studentar ramma, på IMR langt fleire. D-100 er det største 
kurset på Universitetet med omlag 150 studentar.
- Dette er trasig for oss, sier 

Johnny Aak, som går på planleg
ging storfag på ISV. - Det er for 
galt at me skal bruka tid på å leita 
rundt etter bøker som ikkje er å få 
tak i.

UTROPIA: Bjørn Brox
Kor har det svikta denne gan

gen? Antonsen på Unibok vil 
ikkje ta på seg noko skuld for kva 
som har hendt studentane på stor
faget på ISV. - Me på Unibok har 
aldri hørt om ein del av dei titlane 
desse studentane kjem og spør 
om. Me veit heller ikkje kor 
mange studentar det er det dreier 
seg om. På Unibok har me ikkje 
fått inn noko pensumliste frå stor
faget på ISV til dette semesteret. 
Eg kan godt fotstå at studentane 
er fortvilt, men me kan ikkje gje
ra noko. Me har ikkje eingong 
fått vita kven det er på ISV som 
har ansvaret for storfaget.

Ein forespørsel på ISV bekreft
er Antonsen sin versjon av histo
ria. Amanuensis Jan Einar Reier- 
sen: - Det stemmer at Unibok 
ikkje har fått pensumlista for stor
faget på ISV. Eg skal personleg 
sørga for at ho straks blir sendt 
nedover.

- Kvifor er ikkje pensumlista 
sendt til Unibok tidlegare?

- Me har hatt ein omfattande

revisjon av listene, og dei nye li
stene kom frå trykking berre for 
ei veka sidan. Eg er samd i at pen
sumlitteraturen bør ligge føre ved 
semesterstart. For mine studentar 
trur eg ikkje at dette vil bety så 
mykje. Dei bøkene som mangler 
vil bli tatt opp seinare på året. Det 
er ei bok på pensumlista som 
ikkje kjem ut før i april. Me mei
ner det er rett å prioritera å få 
med nye bøker.

UKLARE ANSVARSFORHOLD?
Det er ikkje opplagt kven som 

har ansvaret for at studentane ved 
ISV får pensumbøkene sine i rett 
tid. Mens det ved IMR er ein kon
sulent i administrasjonen som be
stiller for hele instituttet, er det 
minst 10 personer ved ISV. Jens 
Bjørnåvold, undervisningskonsu
lent ved ISV, opplyser at dei en
kelte faga på ISV bestiller bøker 
kvar for seg. Det er forståeleg at 
det innfløkte systemet ved ISV 
svikter av og til, i og med at faga 
ofte bytter lærarar ein gang i året.
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Stud.representantene i Studentsam 
skipnaden, har ført HAM og SR bak lyset

UTROPIA: Johnny Dale

Overraskelse
På siste SR møte i Breivika kom 
det ved en tilfeldighet fram opp
lysninger i kaffepausen om at 
SU sekretær Tor Ødegård neste 
dag skulle velges til styrefor
mann i samskipnaden. Dette 
kom som en stor overraskelse på 
de fleste SR medlemmer, fordi 
at saken ikke har vært til be
handling der.

Forglemmelse?
Under SR møtet informerte 
stud, representant i samskip- 
nadsstyret Hilde Toften om di
verse referatsaker fra forrige 
styremøte. Det som var misten
kelig var at det overhodet ikke 
ble nevnt med et ord at det neste 
dag skulle velges styreformann i 
samskipnaden. At valget skulle 
foregå var Hilde Toften in
formert om. Hvilke grunner 
hadde Hilde Toften til ikke å in
formere SR om valget?

Til Utropia uttaler Hilde Tof
ten at hun glemte å si fra til SR. 
Videre sier hun også at hun ikke 
har oversikten over alle sakene 

som blir behandlet i samskip- 
nadsstyret.

Uinteressant sak
En annen stud, representant i 
samskipnadsstyret her. Totto 
Hølmebakk uttaler i et heftig in
tervju med Utropia at det er uin
teressant for HAM eller SR 
hvem som blir valgt til formann i 
samskipnadsstyret, det er en sak 
for representantene i mellom. 
Riktig nok innrømmer Hølme
bakk at informasjonen kunne ha 
vært bedre. På spørsmål om 
hvorfor de to viktigste sakene i 
samskipnadsstyret, budsjettet og 
husleieøkning ikke har blitt lagt 
fram for HAM eller SR, sier 
Hølmebakk at han ikke kan re
degjøre for dette, og mener det 
ikke har noen prinsipiell be
tydning.

Hemmelig valg?
Videre i intervjuet med Utropia 
(som blir mere og mere hissig) 
uttaler Hølmebakk at når det 
gjelder formannsvalget så fikk 
han relativt nylig beskjed om at 

den tidligere formannen ønsket 
å trekke seg, og at det derfor var 
for liten tid til å ta saken opp 
med HAM eller SR. Utropia tok 
derfor kontakt med tidligere sty
reformann i samskipnaden Øy
stein Aspås for å få bekreftet 
opplysningene. Han sier derimot 
at alle styremedlemmene fikk 
uformell beskjed om at han øns
ket og trekke seg som formann. 
Denne beskjeden ga han allere
de i november. Dette viser der
med at stud, representantene 
hadde nesten tre mnd. på seg til 
å informere SR slik at det ble 
innkalt til ekstraordinært HAM. 
Når det gjelder valget av ny sty
reformann, har Tor Ødegård ut
talt til en kilde som står Utropia 
nær, at valget måtte hemmelig
holdes av strategiske grunner. 
Hva nå enn det måtte være. Når 
herr Ødegård kommer med slike 
uttalelser må en få lov til å lure 
på om det er blitt bevist holdt 
tilbake viktige opplysninger, og 
om folk har blitt pålagt taushets
plikt. Det er nemlig ikke første 
gang Ødegård driver med hem

meligholdelse. Utropia sitter in
ne med sikre opplysninger om at 
Ødegård ønsket og holde hem
melig møteprotokoll og refera
ter fra møtene i reglemen- 
tskomiteen. Etter press har 
Ødegård trukket dette tilbake.

SR dolket i ryggen?
Utropia har med bakgrunn i 
denne saken snakket med en del 
SR medlemmer, som i første 
omgang ønsker å være an
onyme. Det medlemmene i fel
lesskap er enige om er at in
formasjonsplikten har sviktet 
fullstendig fra studentrepresen
tantene i samskipnadsstyret. Det 
gjelder hele forrige semester da 
det kom lite lier ingen informa
sjon fra disse. Selv om det på 
forrige HAM ble sagt at Stud, 
representantene i samskipnads
styret ønsket og ta styrefor- 
mannsvervet, og at Totto Høl
mebakk skulle stille. Senere vis
te det seg at Hølmebakk trakk 
seg, og Ødegård stilte som kan
didat i stede. SR medlemmene 
mener at dette kandidatskiftet 

burde ha vært innrapportert til 
SR fordi at det ikke er likegyldig 
hvem som stiller som formann 
for en bedrift med et budsjett på 
40 mill. Det reises også tvil om 
Ødegård er kompetent til og ha 
dette vervet. SR medlemmene 
mener det er en så viktig prinsi
piell sak om studentene skal ha 
styreformannen eller ikke, og at 
det derfor burde ha vært en stør
re prinsippdebatt i de ulike fora. 
SR medlemmene spør seg derfor 
om hvorfor ikke SU har brakt 
formannsvervet fram på dags
ordenen som egen sak, og ikke 
som en bisetning på HAM. Vi
dere ser de nødvendigheten av 
at Tor Ødegård som styrefor
mann i samskipnaden stiller med 
bundet mandat fra HAM. SR 
medlemmene sier til slutt at de i 
denne saken føler seg dolket i 
ryggen, både av SU og Stud, re
presentantene i samskipnaden. 
Til slutt kan det vel passe med 
følgende Bjørnson sitat: «I små 
forhold er det vanskeligere at si
ge sandheden».

CAN-CAN Foto: Johnny Aak

HUS PRATEN
Storfint besøk på Huset her 

om dagen. A. G. (3) Preus 
hadde samlet sine tropper og 
gikk til stormangrep på Huset 
og dets publikum. Can Can an
grep med en fandenivoldsk 
rockemusikk som både rystet 
Huset og folket slik at de aldri 
kom til å være det samme 
igjen. Huset fordi det måtte en 
drastisk ombygging til for at 
gruppa i det hele tatt skulle få 
plass til tonnevis med utstyr. 
Folk, fordi de opplevde en 
rockekonsert av det skjeldne 
slaget.

Can Can hadde med seg et 
lydanlegg som med letthet 
kunne ha fylt Tromsø-hallen 
med vellyd. Da virket det 
unektelig med noe malplassert 
med høytalerkasser på størrel
se med studenthyblene i Brei
vika på lille Huset. Det virket 
på samme måte som om TUIL 
og Lyngen skulle spilt serie
kamp på Old Trafford (for 
ukyndige i engelsk fotball så er 
det Manchester Uniteds hjem
mebane, kapasitet: 60.000).

Noen musikkanmelder har 
jeg aldri vært og jeg vil ikke 
kommentere konserten bort
sett fra det som jeg tidligere 
har sagt: Bra! Ølet var også 
bra!

Vårt skismørekurs
Nå kommer det et godt tips til de som i disse NM-tider har pro

blem med å smøre skiene sine. Følg med i dette lynkurset, kurset 
kan også brukes som oppgave i X. Phil.

VÅRT SKISMØREKURS
Som kjent bruker kinesiske leger «Maos lille røde bok» når de 

opererer bort store underlivssvulster (opptil 10 kg). Hva de fær
reste imidlertid kanskje sikkert ikke vet, er at Maos lille røde og
så kan brukes når man smører ski. Les hva A. H. skriver om det
te spørsmål i Klassekampen:

- Smøring av ski, valg av ski og bruk av dem er et mysterium 
for mange. Min erfaring er at det er lettere å gripe hovedprin
sippene for skigåing og skismøring om en tar i bruk Maos diale- 
tikk. Mao sier at «loven om motsigelser i ting... er den grunnleg
gende loven i den materialistiske dialetikken». Ved å bruke den
ne loven kan vi lettere studere lovene for skigåing. Bruk av ski 
utrykker nemlig noen klare motsigelser. Den viktigste av dem er 
motsigelsen mellom feste og gli. At det er en motsigelse mellom 
feste og gli vet alle som har forsøkt for mjuk smøring på kaldt fø
re eller for hard smøring på våt nysnø. En vellykka skitur av
henger av en riktig løsning av motsigelsen mellom feste og gli.

Et sentralt prinsipp i dialetikken er indentitet, nemlig at de to 
sidene i en motsigelse kan forandre seg til sin motsetning. Alle 
som har gått på ski under temperaturomslag har opplevd denne 
forvandlinga.

Hva du enn velger - GOD TUR (A. H.)

(Klassekampen 13/1 -78 fra spalten: Jakt, fiske og friluftsliv)



SIDE 5UTROPIA

STIPENDIET BLIR BADE STØRRE 
OG MINDRE NESTE ÅR UTROPIA: Kurt Haugli

I disse dager behandles en ny lov om utdanningsstøtte i 
Stortinget. Den nye loven som antagelig blir klubbet gjen
nom uten større forandringer, har tildels store forandringer 

både i positiv og negativ retning, sier Harald Fagerli som 
er informasjonsmedarbeider og saksbehandler ved låne
kassens kontor i Tromsø.

Den nye loven gir et nytt regle
ment for tildeling av utdannings
støtte som studielånet oftest blir 
kalt i lånekassen. I følge Fagerli 
blir dette et enklere reglement å 
orientere seg i, med færre para
grafer og krysshenvisninger.

- Dette betyr at det blir lettere 
både for saksbehandlere og stu
denter å orientere seg i paragraf- 
villnisset, sier Fagerli og gir ut
trykk for et håp om at misforståel
ser og feiltolkninger av reglemen
tet skal minske. Men til tross for 
at saksbehandlingen vil gå raskere 
kan han ikke love at ventetiden 
fra innsendt søknad til mottatt lån 
blir kortere. Dette fordi at dataan
legget som søknadene skal gjen
nom kjøres med et foreldet pro
gram fra 1969, altså i fra dataens 
steinalder. Men fra 1. mars neste 
år (1986) når nytt program og 
maskin er klar, skal det bli bedre.

Borteboerstipendet bort
Den lettest merkbare forandring 
er at borteboerstipendet er borte 
og er delvis ersattet med et ut
danningsstipend. Utdannings
stipendet gjør at alle over 20 år får 
stipend uansett om de bor i for- 
eldreheimen eller ikke. Utdan- 
ninsstipendet vil bli mindre enn 
det gamle borteboerstipendet. En 

som tar opp fullt lån uten fradrag 
på grunn av inntekt vil få et ut
danningsstipend på 5.100 kroner. 
Dette er en nedgang fra bortebo
erstipendet, som var på 6.500 kro
ner med 1.400 kroner.

På denne måten er et gammelt 
krav om at alle reelle borteboere 
skulle få stipend innfridd. Før fikk 
ikke personer som bodde nærme
re enn 40 km fra foreldreheimen 
borteboerstipend. Men for å få 
denne kabalen til å gå opp har alt
så regjeringa tatt fra de andre bor- 
teboende.

Reisestipend
Tidligere ble hjemreisene (tre i 
året) finansiert gjennom et tillegg 
i lånet. Nytt av året er derfor et 
reisestipend. Dette har en ege
nandel på 600 kr. Det vil si at du 
gjennom stipend får dekt tre 
hjemreiser på minipris med fly mi
nus 600 kr. Det vil si at en person 
som bor i Harstad og som har 800 
kr i billettutgifter får 200 kr i rei
sestipend. Reisestipendet pluss 
utdanningsstipendet gir da en sti
pendsum på 5.300 kroner. Det vil 
si at Harstad-væringen får en reell 
nedskjæring i stipendandelen med 
1.100 kroner.

Til tross for dette så vil ikke alle 
få en nedskjæring i det totale sti

pendet. Om du bor i ei veiløs 
bygd innerst inne i Sognefjorden 
eller andre litt avsides plasser på 
Vestlandet risikerer du å få opp til 
6.000 kr i reisestipend. En økning 
i stipendandelen på 4.500 kr.

Karlsøy og lånekassen
Som Karlsøy kommune har også 
lånekassen tenkt å premiere bar
nefødsler. Et nytt fødselsstipend 
er innført. Det vil si at låntakere 
som får barn i låneperioden får 
100% stipend i 18 uker. Det van
lige er 46% av den totale stønads- 
summen over 2.800 kroner pr. 
måned.

Under 20 år
De som antakelig kommer dår
ligst ut ved revideringen av regle
mentet er studenter under 20 år. 
Lånekassen hadde ønsket å sette 
ned grensen for behovsprøving til 
18 år. Regjeringa møtte dem på 
halvveien og fastsatte grensen i 
første omgang til 19 år. Etter en 
ny vurdering og med henvisning 
til en obskur regel i skattelov
givningen - som få riktig vet hva 
handler om - ble aldersgrensen 
satt opp igjen til 20 år.

Fortsatt blir ligningsattesten 
(som viser inntekt minus særfra
drag) lagt til grunn for behov

sprøvinga, noe som Fagerli i Lå
nekassen betegner som «utrolig».

- På alle andre felter i sam
funnet blir støtte regnet ut i fra 
pensjonsgivende inntekt, for eks
empel arbeidsledighetstrygd, sier 
Fagerli. Det er altså fortsatt slik at 
barn av null-skatteytere skal ha 
muligheten til full støtte fra låne
kassen. Og dette mens andre 19- 
åringer med foreldre med «nor
male» inntekter må suge på lage
ne.

Våkn opp globetrotters!
Det skal bli lettere å ta utdanning 
i utlandet. Før var det slik at en 
ikke fikk støtte til utdanning i ut
landet hvis det fantes et tilfreds
stillende tilbud på samme ut
danningen i Norge. Det eneste 
krav som nå er for at en skal få 
støtte er at en har forutdanningen 
som er nødvendig for tilsvarende 
utdanning i Norge.

En annen ting er at begyrstipen- 
det (til dekning av skolepengene) 
på 21.000 og 24.000 (U.S.A.) er 
alt for lite til å dekke utgiftene i 
de fleste land. Det er nok fortsatt 
forbeholdt pappagutter og mam- 
majenter å gå på siviløkonomisk 
privatskole ved foten av de sveit
siske alper.

Rentes-rente
Fortsatt er rentefoten på latterlig 
høye 11.5%. Det ser ikke ut for at 
det blir noen forandring på dette i 
fremtiden, heller tvert om.

Nytt er det nemlig at alle som 
begynner å ta opp lån etter 1. juli 
1985 får rentes-rente på lånet sitt.

- Når jeg har reist rundt på vi
deregående skoler i høst har jeg 
anbefalt alle som har tenkt på vi
dere utdannelse å ta opp et lån på 
1.000 kroner slik at de slipper un
na rentes-rente, sier Fagerli.

Det skal altså ikke bli lettere 
for fremtidens akademikere å be
tale tilbake sin gjeld til lånekas
sen.

Både pluss og minus
De fleste forandringene i det nye 
reglementet kommer på initiativ 
fra lånekassen, men alle satsene 
er politisk styrt.

- Alt i alt så vil flere få stipend, 
noen mere noen mindre, men vi i 
lånekassen må si oss stort sett for
nøyd med de tekniske modifise- 
ringene av reglementet, sier Fa
gerli som vil være til stede på det 
tidligere noe uheldig omtalte Ski- 
botn-seminaret.

Om det er nok penger? Nei, 
fortsatt er nok studiefinansieringa 
inne i en nedskjæringsperiode, og 
penger blir det vel egentlig aldri 
nok av.

Frilynt student- 
tiltak ned
stemt av 
moralister
UTROPIA: Johnny Aak

FORTSATT MULIGHETER FOR 
12 PÅ HVERT KJØKKEN

Blokkene på Prestvann Studenthjem vil få 
påbygd en etasje som en håper vil være klar til 
innflytting i løpet av 1986. Så langt er saken 
klar, det som ikke er fullt så klart er utfor
minga av hybler og fellesrom.

UTROPIA: Kurt Hauali

Pluss en etasje og 12 på kjøkken på Prestvann?

I søknadsflommen om bevilg- 
ninger om SU midler fant vi denne 
utradisjonelle og triveli søknaden 
fra Deutcher Weibwein Verein. Vi 
tillater oss å presentere noen ut
drag: «Aktiviteten så langt, det
vil si det første halve året av vår 
eksistens, har bestått i en smaks- 
gjennomgang av tilgjengelige Mo
sel og Rhinsk-viner fra den lokale 
avdeling av Vinmonopolet. Vi har 
nå kommet i en slags bølgedal på 
grunn av manglende kunnskaper 
om tysk vinproduksjon. En retter 
derfor en innstendig bønn til Stu
dentrådet om tildeling av midler 
tilsvarende det budsjetterte un
derskuddet for vårsemesteret. Vi 
håper på å bli sidestilt med andre 
nystartede studentforeninger un
der bevilgningsrunden.

DWV bygger ikke på medlems
skap, men fungerer som en venne
forening. Mulighet for å bli med i 
foreninga er forbeholdt studenter 
ved UiTø. I dag er majoriteten av 
VinVennene (W) konsentrert 
rundt IMR, hvor DWV opprin
nelig så sitt første lys og hvor den 
hårde kjerne befinner seg. Styret 
er forøvrig sammensatt av Hall
vard Olaisen, IMR, Svein Ivar Lil- 
lehaug, IMR, Dag Hermansen, 
IMR, Asgeir Finnseth, IMR og 
Frode Flægstad, IMR. Styret er 
identisk med initiativtakerne til 
DWV.

Innledningsvis ble det nevnt noe 
om tidligere aktiviteter. Disse 
gjaldt aktiviteter i Tromsø. Ved si
den av dette har de fleste av da
gens aktive W’er vært på en årlig 
reise ned til de tyske vindistrikte- 
ne.

Styremedlem D. Hermansen har 
faktisk de seineste årene hatt opp
hold i Syd-Tyskland i flere måne
der av gangen.

DWV har planer om en snarlig 
utvidelse av repertoaret til også å 
gjelde fransk vin. En av VV’ene, 
Børre Davidsen, IBG, er derfor 
sendt ned til Oslo på et kurs av ett 
semesters varighet for å lære seg

fransk og vil i høstsemesteret fram 
til jul oppholde seg i vindistriktene 
i Syd-Frankrike for å tilegne seg 
kunnskap om egnens vinmerker. 
Vi imøteser med stor spenning 
fruktene av denne satsingen.

Vi ønsker foreningen lykke til i 
neste omgang og ber de da om og 
skifte navn til Vestbreddgruppas 
målungdom for fremdyrkelse av 
god palestinsk hvitvin.

I følge samskipnadsdirektør 
Bjørn Kaldhol er det fortsatt mu
ligheter for at 12 personer blir 
nødt til å dele kjøkken. Den nå
værende ordningen på Prestvann 
er at 10 personer deler et stort fel- 
leskjøkken. Det er langt fra alle 
som er like begeistret for denne 
ordninga, og det kom da også til 
uttrykk i velferdsundersøkelsen 
fra i fjor. Den viste at studenter 
maksimalt ønsket å være 5 på 
hvert kjøkken.

Flere alternativer
Men det er tross alt ennå ikke 
klart hvor mange personer som 
blir nødt til å kokkelere i felless
kap. Samskipnadsstyret har i ut
gangspunktet tre alternativet. 
Arkitekten har laget tre utkast til 
planløsning på henholdsvis 5,6-8 
og 12 boenheter pr. kjøkken. 
Grunnen til at en vil presse flest 
mulig boenheter på minst mulig

på plass er et ønske om maksimal 
støtte fra statlig hold. Statlige or
ganer støtter under visse forut
setninger slike utbygginger med 
60%.

Ved å bygge ut med bare 5 en
heter pr. kjøkken vil en antakelig 
miste en halv million i statsstøtte. 
Om en skulle bygge ut slik at den
ne summen uteble vil det bety 
høyere leie.

Motstand
Tor Ødegaard studentrepresen
tant i Samskipnadsstyret er ikke 
spesielt begeistret for forslaget 
med 12 hybler pr. kjøkken.

- Vi (de fire studentrepresen
tantene i Samskipnadsstyret) vil 
primært gå inn for 5 enheter og ik
ke på vilkår gå med på en utbyg
ging med 12 hybler, sier han.

Også Bjørn Kaldhol er skeptisk 
til forslaget med 12 enheter, men 
han vil gå inn for 6-8 løsningen.

Vi må gjøre dette for å innfri de 
krav som Husbanken og andre 
statlige institusjoner stiller. Inve
steringskostnadene pr. hybel må 
ikke overstige et visst beløp.

Arkitektens forslag er nå sendt 
til Plan og utbyggingsutvalget til 
endelig utredning. Dette består av 
en jurist, en arkitekt og en stu
dent som skal komme med sitt 
forslag i løpet av februar. 1. mars 
skal så saken avgjøres i Samskip
nadsstyret. Grunnen til den raske 
behandlingen er at en ytterligere 
utsettelse vil bety en forsinkelse

av utbyggingen av Prestvann III, 
som prosjektet offisielt heter. Ja, 
det har faktisk gått så raskt at 
Samskipnadsstyret ikke var skik
kelig informert om tingenes til
stand. Dette er noe Kaldhol på
står skyldes en misforståelse. En 
ganske utilgivelig misforståelse 
når det gjelder en såpass viktig 
sak som dette.

To fluer i et smekk
En annen grunn til at det blir valgt 
å bygge en ekstra etasje i stedet 
for et helt nytt bygg eller kjøpe og 
pusse opp eldre bygg er takene på 
Prestvann. Takene på Prestvann 
lekker nemlig. Reperasjonskost- 
nadene til å dekke disse lekka
sjene ville komme opp imot 1.5 
millioner kroner. Dette er altså 
penger som blir spart på vedlike
holdsbudsjettet ved påbygging.

La oss håpe at disse pengene ik
ke bare er spart, men også blir 
brukt til et skikkelig vedlikehold 
på Prestvann. De innsparte ut
giftene har vært en meget tung
tveiende grunn i følge Kaldhol.

- Vi slår på en måte to fluer i et 
smekk, sier Kaldhol.

Hva med Breivika?
Det blir 60 nye hybler på det nye 
Prestvann III. Dette betyr at disse 
sammen med de nye boligene i 
Forhåpningen vil dekke nesten 
hele det behovet som nå dekkes 
av hyblene i Breivika.

Både Tor Ødegaard og Bjørn 
Kaldhol uttrykk et håp om å kun
ne stenge Breivika i løpet av 
1986-87.

Om nå studenttallet skulle øke 
like mye som administrasjonen så 
er vi like langt. Hybelsituasjonen 
vil antakelig ikke være noe kvan
titativt bedre til tross for både ny
bygg og nyinnkjøp. Til dette sier 
Kaldhol at da får allmøtet i Brei
vika uttrykke et ønske om at Brei
vika fortsatt holdes åpen.

Er vi riktig heldige så blir Brak
kene stående i 12 nye år. Kaldhol 
syntes alt til tross, at 15 år var ing
en alder for midlertidig oppsatte 
boliger.
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LÆRERIK 
KVINNEKONFERANSE

Det er triveleg på NSU sin kvinnekonferanse, forsikrer Solbjørg Sørensen (til venstre) og Bjørg Veisten.

NSU arrangerer også i år 
kvinnekonferanse. Det skjer i 
Oslo 8. - 10. mars. Utropia har 
snakka med to av dei 5 jentene 
frå Universitetet i Tromsø som 
var på konferansen i fjor. Det er 
Solbjørg Sørensen frå ISV og 
Bjørg Veisten frå Sos.øk.

- Kva er NSU sin kvinnekon
feranse for noko?

- Kvinnekonferansen skal ins

pire ra til og gje kunnskap om ar
beid for likestilling mellom 
menn og kvinner. Det som 
foregår på konferansen er 
foredrag og gruppearbeid. Del
takarane kjem frå høgskular og 
universitet i heila landet.

- Kvifor reiste de på kvinn- 
konferansen i fjor?

- Me reiste for å utveksla er
faringar med jenter frå andre læ

restader, og for å høyre på inter
essante foredrag. Sosiologen 
Runa Haukaa hadde eit spen
nande foredrag om kvinnerørsla 
si utvikling. Me meiner det er 
mykje positivt som har skjedd 
på likestillingsfronten. Allikevel 
er det ingen grunn til å leggja 
inn årene. Sjå berre på det 
mannsdominerte miljøet på Uni
versitetet.

Heisajournalistikk 
om Skibotnseminar

Utropia slipper hemninger så 
det står etter for tida. Og mange 
av oss har gode erfaringer med 
det å slippe hemninger generelt, 
så det ser vi ikke negativt på. Men 
uproblematisk er det ikke alltid, 
for det hender at både dømme

krafta og gangsynet farer med 
hemningene. Det blir man som re
gel klar over først etterpå, når 
skaden er skjedd.

Siste nummer av UTROPIA 
presenterer studentpolitisk semi
nar som «studentpolitisk heisa
tur». - For å skape blest om semi
naret, rive ned myten om student
politikk som det kjedeligste i ver
den, sier journalisten. Vel, vi tak
ker for den gode tanken, men ser 
oss forøvrig lite tjent med den 
reklamen vi fikk.

Vi prøver å innarbeide et stu
dentpolitisk seminar som fast pro
grampost hvert semester. Målg
ruppa er først og fremst studenter 
som har tillitsverv i universitets
systemet. Representanter i styre 
og ting, instituttråd, studentenes 
arbeidsutvalg ved institutta og el
lers diverse råd og utvalg. Vi tror 
at skolering av disse er nyttig og i 
sin tur kommer alle studentene til 
gode. Men det koster penger, noe 
UTROPIA gjør stort nummer av. 
«Alt er gratis», «Studentutvalget 
betaler heile gildet». Pengene 
bevilges av Samskipnaden (som vi 
alle betaler semesteravgift til) og 
skal brukes til å tjene studentenes 
fellesinteresser. En heisatur for 45 
«priviligerte» er ikke måten å gjø
re det på, iallfall hvis det er snakk 
om ei folkelig oppfatning av det 
nevnte turbegrepet. Denslags får 
folk finansiere sjøl. Det neste er 
at vi trenger gode innledere til se
minaret, men hvem gidder å bru
ke tid og krefter på å snakke til 
studenter som etter all sannsynlig
het ikke bryr seg så mye om hva 
de har å si? Seminaret i fjor var 
svært vellykka. Folk trivdes fordi 
miljøet var fint og foredrag og dis
kusjoner var interessante og læ
rerike. Vi håper å holde på dette 
ryktet, slik at studentene kan se 
på seminaret som ei nyttig inve
stering.

UTROPIAs redaksjon er i lik
het med studentutvalget valgt av 
Hovedallmøtet. Avisa er en an
nen form for investering i vårt fel
les beste. Hvor lønnsom den er 
kan jo hver og en gjøre seg opp ei 
meining om, men vi i Studentut
valget er glad for den ressursen 
avisa er for miljøet ved Universi
tetet. Vi mener at UTROPIA skal 
ha ei fri og uavhengig stilling i for
hold til øvrige studentorgan, men 
ikke i forhold til alminnelig pres
seskikk.

men, altså, - helga 22. - 24. fe-) 
bruar blir det studentpolitisk se
minar i Skibotn. Det er ennå noen 
ledige plasser. Program er lagt ut 
på institutta, og påmelding sendes 
eller ringer til Studentutvalget, 
UB-kjelleren, telefon 70 011, lin
je 260.

Studentutvalget »
Hege Raastad, Anne Solheim, , 
K. Sivarøjah, Nina Kvalsvik, ' 

Tor Ødegård, Solbjørg Sørensen

...En progressiv studentpolitikk og et 
sosialistisk samfunn UTROPIA: Harald Gjesvik

Det har dukket opp politiske grupperinger 
her på universitetet igjen, og Utropia vil gjer
ne bidra til å trekke dem fram i lyset. Denne 
gangen hadde vi avtale med NKS - Norges 
Kommunistiske Studentforbund, altså m-l’e- 
re for de uinnvidde - ved offentlig talsmann, 
kvinne er bedre, Hanne Danielsen.

Når jeg skulle foreta intervju 
med en representant for NKS 
hadde jeg selvfølgelig håp om en 
viss atmosfære. Dekknavn, ko
deord, maskemøte på et lofts- 
rom i sentrum osv. Endelig skul
le Utropia få bruke sitt røde 
stempel med: hemmelig, over en 
artikkel, slik en viss riksavis gjør 
til stadighet. Narvesen prisen 
vinket i det fjerne.

Men akk, åpent møte under 
fullt navn på SU kontoret hvor 
personer uten sikkerhetsklare
ring vandret ut og inn. Hvilken 
skuffelse for denne ambisiøse 
journalist. Til hevn åpnet jeg 
med det klassiske, håpløse 
spørsmål:

Hvor mange medlemmer det 
det nå?

- For få, det er alt for få pro
gressive studenter, Hanne svarer 
rolig, uten å få det flakkende 
blikket jeg hadde ventet: Det er 
en høyt prioritert oppgave for 
oss å verve flere medlemmer. 
Noe medlemstall går vi jo ikke 
ut med, men at vi gjerne ser fle
re medlemmer er ikke hem
melig.

Og hvis man brenner av lyst til 
å bli med, hvordan skal man gå 
fram? Trond Øgrim sa en gang 
at det var vanskeligere å komme 
inn i AKP enn Norges Bank, og 
dere har ikke vært så veldig syn
lige dere heller.

- Vel, vi har hatt noen stands i 
det siste, bl.a. til støtte for gru
vearbeiderne i England, men 
det kunne selvsagt vært bedre - 
og aktiviteten er på vei opp. Det 
enkleste for å bli med er selvsagt 
å ta kontrakt med de NKS’ere 
man måtte kjenne, eller hviss 
man ikke kjenner noen, så med 
meg her på SU kontoret, hvor 
jeg ofte er.

Og grunnen til at Hanne så 
ofte treffes på SU kontoret er at 
hun er valgt inn i NSU’s delegat- 
gruppe. Har innfiltrert gruppa 
mener jeg, går dårlig med denne 
Narvesen prisen. Og hva får 
man så igjen for å bli medlem, 
bortsett fra å slå i hjel litt tid?

- Ikke privileger og feite bein 
ihvertfall. Men vi har selvfølge
lig våre studiesirkler i marxistisk 
teori. Det kommer også et ut
danningspolitisk program fra 
NKS snart, som jeg tror skal gi 
et godt grunnlag for student- 
kampen fremover. Vi har også 
en del konkrete planer for dette 
semesteret: Vi vil arrangere et 
åpent møte om utdanningspoli
tikk her på universitetet under 
utdanningsuka i slutten av fe
bruar. Vi jobber og for å få til et 
åpent møte om fred og forsvar. 
NSU har sluttet seg til Afgahni- 
stanskomiteens aksjonsuke 
18.-24. mars, og der vil vi selv
sagt være aktivt med. Også er 
det 8. mars og 1. mai, som alltid.

Og hvilken sak har første pri
oritet?

- Det viktigste er kampen for 
å bedre studentøkonomien. 
Etter vårt syn har studentorgani
sasjonene lagt seg alt for lavt i 
terrenget og hatt for stor tro på 
samarbeidslinja. F.eks. nå med 
prosentstipendmodellen som 
NSU tidlig gikk inn for, men vi 
imot. I prinsippet kan den være 
ok, men vi ser nå når den blir 
innført hvordan den blir brukt til 
å skjære ned på stipendandelen. 
Det samme tror vi vil skje med 
inntektsavhengig tilbakebeta
ling: I teorien fornuftig, men i 
praksis brukt til å gjøre for
holdene verre for alle.

En annen viktig sak er det 
som nå skjer med et stadig dårli

gere utdannelsestilbud. Nye fag 
opprettes på bekostning av gam
le, mer og mer undervisning er 
lagt opp for å tilpasse oss ar
beidsmarkedet isteden for å gi 
oss faglige basiskunnskaper.

Så dere stiller opp som «mas- 
kinknusere»? Alt skal være ved 
det gamle?

- Nei, overhodet ikke. Ny 
teknologi krever nye fag, men 
det må skje som en reell opp
rustning av universiteter og 
høyskoler, ikke ved at man gjør 
alt om til korte, yrkesrettede 
kurs. Faktum er at de teknolo
giske fag står alt for svakt, og 
igjen, ikke minst basis under
visningen.

Men når man stiller sammen 
med dere i studentorganisasjon
er, betyr ikke det bestandig å 
stemme med mindretallet bare 
for å bevise hvor progressive 
man er? Er dere villig til å sam
arbeide med andre?

- På sak selvsagt, men på bre
dere front er det neppe aktuelt i 
dag. Sos. front, som jo er den

det måtte bli, har de senere åra 
beveget seg stadig mer mot høy
re. Så lenge de står på sin opp
fattelse av staten som en nøytral 
makt man kan samarbeide seg 
fram til løsning med, kan det ik
ke bli noe mer organisert sam
arbeid mellom oss. Det er vel 
kanskje det punktet som skiller 
oss mest fra de andre gruppene; 
synet på staten. Vi mener at sta
ten har en klar klassekarakter og 
at vi står i et motsetningsforhold 
til den. Selvfølgelig finnes det 
studenter som har samme inter
esser som en borgerlig stat, men 
det er ikke dem vi vil organisere.

For det er?
- Studenter som vil slåss for 

en progressiv studentpolitikk og 
et sosialistisk samfunn.

Og der avslutter jeg inter
vjuet, overlater Hanne til NSU 
arbeid, bretter opp krava, tar på 
solbriller og putter en sneip i 
munnviken før jeg smyger meg 
ut - i et siste forsøk på å redde 
en Narvesen pris.
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Student-tallet på russisk i år ny rekord

TBEHOLTSYNDROMET ?
UTROPIA: Bent-Are Jensen

Aldri før har det be
gynt så mange å studere 
russisk ved UiTø som 
dette semesteret. Utropia 
har spurt førsteama
nuensis Ingvild Broch 
om årsakene til studen- 
trekorden.

Kan vi kalle student-rekorden 
på russisk for Treholt-syndro- 
met?

- Nei. Når det har vært til
spissa situasjoner som Polen og 
Tsjekkoslovakia, har vi merka 
at studenttallet i landsmålestokk

har gått ned. Treholt-saka har 
ikke hatt den type virkning i det 
hele tatt. Den kan dessuten ikke 
sammenliknes med f.eks. inva
sjonen i Tsjekkoslovakia. Alle 
store land har spioner. Jeg ser 
ikke at det skulle få konsek
venser for studiet av russisk.

Hvor mange er det som leser 
russisk i Tromsø nå?

- Fjorten stykker. Vi har aldri 
hatt flere enn fem studenter om 
gangen i Tromsø tidligere. Også 
i Oslo har det vært rekord. Aldri 
har det begynt så mange nye stu
denter på russisk ved Universi
tetet i Oslo som det har gjort i 
vår.

Har du filosofert over årsake
ne til rekorden?

- Jeg skjønner ikke hvorfor 
det ikke har skjedd før. Det er 
ikke alltid så lett for oss som 
jobber på universitetet å forstå 
hvorfor studentene velger de fa
ga de gjør. Men jeg trur tilbudet 
om semesteremne har gjort det 
mer overkommelig å begynne på 
russisk. Og så håper jeg at dette 
er et tegn på at folk som er nys
gjerrige på hva som skjer i Sov
jetunionen, gjør noe med det.

Trur du fredsbevegelsen og 
den tilspissa situasjonen mellom 
øst og vest er noe av årsaken?

- Jeg vil ikke se bort fra det. 
Med det utgangspunktet en 
vanlig nordmann har, er det let

tere å forstå hva som skjer i 
USA og Vest-Tyskland enn i 
Sovjetunionen. Lærer man seg 
russisk, har man det beste ut
gangspunkt for å forstå hva al
minnelige mennesker i Sovjetu
nionen tenker. Jeg trur at mange 
av studentene mine opplever en 
ny verden i møtet med russisk- 
studiet.

Er det virkelig mulig å lære 
seg russisk på ett semester?

- Ja, men det krever at man 
arbeider iherdig. Ordforrådet 
blir ikke så stort at man kan lese 
ei hvilken som helst bok uten 
hjelp av ordbok. Man lærer nok 
til å kunne snakke og forstå: 
Sovjet-borgerne er veldig velvil
lige overfor utlendinger som pla

ges med språket. For i Sovjetu
nionen finnes også mange som 
ikke har russisk som morsmål. 
Sovjeterne (nytt ord for sovjet
borgerne) er vant til at ikke alle 
snakker flytende russisk.

Hva er 
semesteremne 
i russisk?

Det er ett semesters innfø
ringskurs i språk og samfunn. 
Semesteremnet gir et halvt års 
studieansiennitet og kan f.eks. 
brukes i en cand.mag.-grad. 
Etter semesteremnet kan man ta 
grunnfag (ett år) og deretter mel
lomfagstillegget.

Den tyyypiske russisk-studenten
Utropia har snakka med en av de nye rus- 

sisk-studentene. Han heter Gunnar Johnsen 
og kommer fra olje-byen Stavanger. Når vi 
spør han hvorfor han har valgt akkurat

Tromsø som studiested, svarer han at han 
aldri har sett isbjørner før og at han er glad i 
fisk.

Er du en del av Trehoit-synd- 
romet?

- Nei. Jeg var forut for Tre
holt, men etter Galtung-Haavik. 
Jeg bestemte meg for å begynne 
å studere russisk ett år før arre
stasjonen av Treholt.

Og hvorfor studerer du ak
kurat russisk?

- Jeg har lenge vært opptatt 
av øst-vest konflikten. Derfor

fikk jeg lyst til å vite mer om 
Øst-Europa og Sovjetunionen. 
Språket er en innfallsvinkel. 
Dessuten tenker jeg på matnyt- 
tigheta. Fra før har jeg to van
lige fag, historie og statsvitens
kap. Russisk trur jeg vil styrke 
stillinga mi på arbeidsmarkedet.

Hva er det som er så spesielt 
med Sovjet?

- Jeg har lest en del russisk

historie og den fascinerer meg. 
Jeg vil vite mer. Å prøve å forstå 
sovjet-mennesket, hvordan det 
tenker, åpner en ny verden to
talt forskjellig fra vår. En av år
sakene til øst-vest konflikten, 
trur jeg, er at vi ikke skjønner 
hvordan sovjet-borgerne tenker. 
Og de skjønner ikke hvordan vi 
tenker. Det er lite påakta at de 
har en helt forskjellig historisk

tradisjon enn oss. De har andre 
forutsetninger for det samfunnet 
de lever i. Motsetningene mel
lom øst og vest er ikke bare en 
ideologisk konflikt: Om folka i 
øst ikke hadde vært kommuni
ster, ville de allikevel vært me
get forskjellig fra oss - trur jeg.

BAre



Hva er det egentlig du prøver å si?

Sukk, alle disse akademikerne......

Hummer og (Uampari

Det som virkelig gjorde opp
holdet til noe stort, i hvert fall fra 
vår synsvinkel, var alle de håpe
fulle som hadde ventet i ukevis på 
å få stilt sine eksistensielle og uhy
re navlebeskuende spørsmål.

«Fru Lessing, jeg er veldig glad 
i deg. Hva mente du med det den 
unge jenta sier, i den novellen 
som handler om hun som endelig 
blir voksen?»

Lang pause.
«Eh, could you repeat that, 

please?» (sier Lessing). Han som 
spør prøver å utdype hva han 
egentlig mener (eller kanskje hva 
han egentlig mener, eller hva hun 
har ment, etc.)

Han fikk to poeng hos oss.
Det samme fikk læreren som 

var sår fordi lessing kritiserte lit
teraturundervisningen i skolen.

Hvordan skal vi gjøre den bed
re? (spurte han).

- Ved ikke å være så analytiske, 
svarte fru L.

- Jammen, vi må være analytis
ke, ellers forstår de ingenting. I 
sistnevnte taler så vi i et lynglimt 
hvorfor bokmål har vært så ut
bredt i Europa de siste par hundre

Doris Lessing har vært på besøk i Tromsø. 
En stor fjær i hatten for Universitetet, og for 
Gerd Bjør hov de på ISL, som tok initiativet til 
besøket. Lessing viste seg som et stort men
neske, i tillegg til hva hun har vist som for
fatter.

år, og hvorfor de fremdeles er et 
fast rituale når niende-klassinger 
har siste skoledag.

Men et menneske hadde sin sto
re dag under sprørsmålsrunden. 
Selv om hun, ved sitt første spørs
mål, ignorer det fru L. hadde sagt 
om å holde taler: «Snakk aldri 
mer enn tyve minutter, da be
gynner tilhørerne å tenke på hvor 
du har kjøpt de skoene, eller hvor 
det perlekjede kommer fra».

Vi hadde forlengst begynt å lure 
på hvor det hodet kom fra, da fru 
L. endelig greide å stoppe den ta
letrengte spørreren.

«Unnskyld, jeg er ikke så sikker 
på om jeg har forstått spørsmå
let», et nokså relevant spørsmål, 
tatt i betraktning at hele audito

riet satt måpende og syntes alt var 
grenseløst pinlig.

Istedet for å koke ned noe for
nuftigere å spørre om, kom en ny 
kinsesisk mur av resonnementer, 
en popkomgryte i fullt opprør, 
som munnet ut i noe slikt som at 
når religionen er død, ville littera
turen ta over dens rolle? Even
tuelt sitatfusk er ikke tilsiktet!)

Tre-poengeren vi gir ut til spør
reren skyldes kun utførelsen, som 
bekreftet to ting: Doris Lessings 
generøse toleranse overfor dum
me spørsmål, og (i hvert fall for 
enkeltes vedkommende)
(universitets-)lærerens behov for 
autoriteter, ihvertfall på det fagli
ge nivå. (Lærere: Er dere ikke litt 
enig?)


